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Исследование посвящено рассмотрению социального состава и основных направлений 

работы частного Витебского общества взаимного кредита в условиях новой экономической 

политики. 

Цель статьи – обобщение опыта деятельности Витебского ОВК в условиях переходной 

экономики 1920-х гг., выявление преемственности в формах и методах работы 

предпринимателей. 

Материал и методы. Для написания использовались опубликованные материалы и 

архивные источники, выявленные в Национальном архиве Республики Беларусь. Методы: 

историко-генетический, историко-типологический, историко-системный. 

Результаты и их обсуждение. Содержится информация о создании Витебского ОВК, его 

руководящих органах, социальном составе участников и вкладчиков. Рассмотрен вопрос о 

структуре капиталов общества, проанализированы основные виды операций. Приведены 

факты, подтверждающие эволюцию государственной политики по отношению к частным 

предпринимателям от временного сотрудничества к тотальному вытеснению из экономики. 

Заключение. Необходимость насыщения рынка потребительскими товарами привела, с 

одной стороны, к допущению деятельности частных кредитных учреждений под надзором 

государства. С другой стороны, именно через институт ОВК предприниматели пытались 

адаптироваться к нэповским реалиям. Ведущими операциями были учетно-ссудные, 

основными клиентами – мелкие торговцы и промышленники. Вытеснение частника из 

торговли и промышленности лишило общества их основной клиентуры, а их деятельность – 

всякого смысла. 
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The study focuses on social structure and main activities of the private Vitebsk Mutual Loan 

Society under the New Economic Policy. 

The purpose of the article is to generalize the experience of Vitebsk Mutual Loan Society in the 

transitional economy of the 1920s, as well as to identify continuity in the forms and methods of 

entrepreneurial activities. 

Material and methods. The article is based on published materials, as well as the archival records 

stored in the National Archives of the Republic of Belarus. Historical-genetic, historical-typological 

and historical-system methods were applied. 

Findings and their discussion. The authors consider the establishment of Vitebsk Mutual Loan 

Society, its governing bodies, as well as the social status of its members and depositors. The capital 

structure of Vitebsk Mutual Loan Society and its main operations are analyzed in detail. Facts are 

provided to confirm the evolution of state policy regarding private entrepreneurs from temporary 

cooperation to their total exclusion from the economy. 

Conclusion. The need to saturate the market with consumer goods led, on the one hand, to the 

admission of private credit institutions under the state supervision. On the other hand, acting through 

Vitebsk Mutual Loan Society, businessmen tried to adapt their activities to the New Economic Policy. 

The leading operations of the Society were accounting and lending ones; the main clientele was 



represented by small traders and entrepreneurs. The state policy aimed at exclusion of private 

entrepreneurs from trade and industry deprived Vitebsk Mutual Loan Society of its clientele and made 

its activity completely unprofitable.  
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